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گروه اقتصادی-
با گذشــت دو ســال از توافق هسته ای موسوم 
به برجام، با خروج میلیارد ها دلار ارز از کشــور بابت 
واردات کالاهــای مصرفی و غیر ضروری، خارجی به 
سود هنگفتی دست یافتند و اقتصاد کشورها همچنان 
با مشکلات بانکی و کاهش سرمایه گذاری دست و پنجه 

نرم می کند.  
نزدیک به دو ســال از اجرایی شــدن برجام می گذرد؛ 
برجامی که طبق گفته رئیس جمهور در سال 94؛ آفتاب تابان 
بوده و حتی آب خوردن مردم هم به آن گره خورده است. 

حالا با گذشت مدت قابل توجهی از اجرای این توافقنامه 
می توان گفت این آفتاب تابان چهره اقتصاد ایران را سوزانده 
و منجر به خسارت هایی در حوزه اقتصاد کشور شده است. 

یکــی از نمونه هــای بارز این خســارت ها، تداوم وجود 
مشــکلات بانکــی و تبادلات بیــن المللی اســت. چراکه 
تولیدکنندگان ایرانی هنوز هم در زمینه باز کردن ال ســی 
و همکاری با بانک های خارجی بزرگ با مشــکل مواجهند، 
چنانچه کمتر از دو ماه پیــش، رئیس اتاق بازرگانی تهران 
در این باره گفته بود: »گرچه در دو ســال گذشته، اقداماتی 
برای جذب سرمایه گذاری خارجی انجام شده اما از آنجا که 
هنوز مباحث بانکی بین ما و ســایر کشورها بطور کامل حل 
نشده، نتوانســته ایم، آنطور که باید و شاید در زمینه جذب 

سرمایه گذاری خارجی عمل کنیم.«
اعتراف این مسئول به خوبی نشان می دهد که دستاورد 
رفع تحریم های بانکی همانطور که رئیس کل بانک مرکزی در 

سازمان ملل گفته بود؛ »تقریبا هیچ« بوده است. 
ضمن اینکه براســاس گزارش صندوق بین المللی پول 
که در اســفند ماه سال قبل منتشر شد، پس از برجام، هیچ 
بانک بزرگ بین المللی با ایران وارد همکاری نشده است. به 
همیــن دلیل مراودات تجاری و ســرمایه گذاری های بزرگ 
که نیازمند مشــارکت بانک های بزرگ است، پس از برجام 

صورت نگرفته است. 
این نهاد اقتصادی بین المللی تحت نفوذ آمریکا در گزارش 
خود تاکید کرد: به رغم رفع تحریم های هســته ای با اجرای 
برجام، چالش های اصلی که مانــع اتصال مجدد بانک های 

ایرانی به بانکداری جهانی است، همچنان باقی مانده است.
ذخایری که کم می شوند

یکــی از نکاتی که درباره تاثیرات اقتصادی برجام دیده 
نشده، ذخایر بین المللی بانک مرکزی است که متاسفانه طی 
بیش از یکسالی که از آن گذشته با کاهش مواجه شده است. 
بر اساس آمارهای بانک مرکزی، این ذخایر در سال ۱۳9۵ 
نســبت به سال ۱۳94 بالغ بر هفت میلیارد و ۶۶۶ میلیون 

دلار کمتر شده است. 
چنانچه مشرق دراین باره گزارش داده، این در حالی است 
که در دو ســال پایانی دولت دهم یعنی سال های ۱۳9۰ و 
۱۳9۱ ذخایر بین المللی بانک مرکزی به ترتیب 2۱/4 میلیارد 
دلار و ۱2/2 میلیارد دلار افزایش پیدا کرده بود که این روند 
صعودی در سال های ۱۳92 و ۱۳9۳ نیز ادامه پیدا کرد. اما 
آمارهای بانک مرکزی نشــان می دهد دقیقا از سال ۱۳94 
یعنی سالی که برجام اجرا شد، روند ذخایر بین المللی بانک 

مرکزی، نزولی شد. 
سرمایه گذاری در انتظار امداد غیبی

بدون شــک یکی از مهم ترین اهداف اقتصادی برجام، 
افزایش سرمایه گذاری خارجی بود که باز هم طبق آمارهای 

رسمی در جذب آن ناموفق عمل شده است. 
طبق آمارهای رسمی سرمایه گذاری خارجی، که توسط 
سازمان کنفرانس تجارت و توسعه ملل متحد )آنکتاد( منتشر 
می شود، دولت یازدهم در چهار سال فعالیت خود )92، 9۳، 
94 و 9۵( مجموعا ۱۰ میلیارد و ۵۷۷ میلیون دلار سرمایه 
خارجی جذب کرد، در حالی که دولت دهم در چهار ســال 
فعالیت خود )۸۸، ۸9، 9۰ و 9۱( موفق به جذب ۱۵ میلیارد 

و ۵۷۱ میلیون دلار سرمایه خارجی شده بود. 
بنابرایــن باید گفــت در دولت حســن روحانی، روند 
سرمایه گذاری خارجی در کشور با افت فاحش پنج میلیارد 
دلاری روبرو شد که رقمی نزدیک به 4۷ درصد می شود. این 
رقم برای ســال 2۰۱۶ )سال نخست اجرای برجام( از سوی 
آنکتاد۳/۷ میلیارد دلار اعلام شــد تا باز هم شــاهد تحولی 
در عرصه ورود ســرمایه گذاری خارجی نباشیم و با توجه به 
خیز آمریکا برای خروج از برجام و تاثیر آن بر روابط اقتصاد 
بین الملل، احتمال رخ دادن تحول خاصی در این زمینه کمتر 
خواهد شــد و شاید یک امداد غیبی بتواند جهشی در ورود 

سرمایه خارجی به کشور ایجاد کند. 
عواید برجام برای بیگانگان

البته نمی توان منکر شد که برجام عواید اقتصادی داشته، 
چون حداقل برای برخی از کشورهای خارجی  بدون منفعت 

نبوده و تنها در یک نمونه واردات ایران از فرانسه در پسابرجام 
چهار برابر شده است! 

در نیمه اول سال 94 که هنوز برجام اجرایی نشده بود، 
حجم کالاهای وارداتی از فرانسه به ایران ۳۳ هزار تن بود اما با 
رشد بیش از ۷۰ درصدی در نیمه اول سال 9۵ به ۵۷ هزار تن 
رسید و در نیمه اول سال 9۶ هم رشد بیش از ۳۰۰ درصدی 

)چهار برابری( را نسبت به دوران قبل از برجام طی کرد. 
اما آنچه در این میان بیشتر جای تعجب دارد، کالاهایی 
اســت که ورود آن »تقریبا هیچ« ضرورتی ندارد، چه اینکه 
در طول دوره پسابرجام کالاهایی از قبیل پفیلا، سرکه، قلوه 
سنگ، مخزن آب و سیفون و... مشخص نیست با چه توجیهی 

ثبت سفارش و وارد کشور شده اند. 
ضمن اینکه افزایش قابل توجه واردات در دو سال اخیر، 
منحصر در کشــور فرانسه نیســت و بر اساس آمار تجارت 
خارجی کشور، واردات کالا از آلمان در پنج ماه اول سال 9۶ 
نسبت به مدت مشابه سال 94 یعنی زمانی که هنوز برجام 

اجرا نشده بود، 4۶/4 درصد رشد پیدا کرده است. 
ایتالیــا و هلند هم بهره چشــمگیری از برجام برده اند، 
چراکه واردات ایران از این کشورها هم در پنج ماهه نخست 
امســال نسبت به مدت مشابه ســال 94 )یعنی بازه زمانی 
قبــل از اجرای برجام( به ترتیــب بیش از 42 و ۷۸ درصد 

رشد کرده است.
لذا هیچ کسی منکر عواید برجام در حوزه اقتصادی نبوده 
و هیچ فرد منصفی نمی تواند منافعی که آفتاب تابان برجام 

برای بیگانگان فراهم کرده را نادیده بگیرد. 

قیمت )به تومان(نوع سکه
۱/۳۱۸/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
۱/2۸۰/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

۶۷2/۰۰۰نیم سکه
۳۸۰/۰۰۰ربع سکه

2۵۵/۰۰۰گرمی
۱2۳/9۰۰هر گرم طلای ۱۸ عیار

نوع ارز
4/۰۵9دلار
4/۸۰۰یورو
۵/۳9۰پوند

۱/۱۰2لیر ترکیه
۱/۱۱۸درهم امارات

با حضور وزیر ارتباطات و فن آوری اطلاعات

تفاهم نامه تولید 500 هزار گوشی تلفن 
همراه و تبلت در خرمشهر به امضا رسید

 تفاهم نامه تولید سالیانه 500 هزار دستگاه تبلت و گوشی تلفن همراه 
کودک و نوجوان با نام انارستان با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 

در خرمشهر امضا شد.
براساس این تفاهم نامه سالانه ۵۰۰ هزار دستگاه تلفن همراه و تبلت کودکان 

و نوجوانان توسط این شرکت تولید می شود.
9۵۰ میلیارد ریال اعتبار و یک سالن از کارخانه »جی ال ایکس« برای تولید 

این گوشی تلفن همراه و تبلت در نظر گرفته شده است.
این تفاهم نامه دیروز با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بین شرکت 
»جی ال ایکس« در خرمشهر، شرکت انارستان )تولیدکننده محتوا و نرم افزار کودکان 
و نوجوانان( و همراه اول منعقد شده است.سعیدی گفت: تولید این گوشی تلفن 
همراه و تبلت از امروز آغاز و مقرر شــده که این تولیدات به صورت اقســاطی به 
عموم عرضه شود.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این مراسم گفت: سلامت 
فضای مجازی و کنترل کودکان و نوجوانان و آگاه سازی خانواده ها از آسیب های 
فضای مجازی به صورت جدی، در دستور کار وزارت ارتباطات قرار گرفته است.
به گزارش ایرنا محمدجواد آذری جهرمی اظهار کرد: در این روز نخستین طرح 
وزارت ارتباطات با موضوع کودک و اینترنت رونمایی شد که این موضوع در جامعه 
از اهمیت بالایی برخوردار است.وی افزود: در فضای مجازی امروز مخاطرات برای 
سن و سال های مختلف به صورت یکسان وجود داشته و همانگونه که فضای مجازی 
می تواند فرد بزرگسال را با مخاطره روبه رو کند به همان اندازه برای کودکان نیز 
مخاطره آمیز اســت.وزیر ارتباطات ادامه داد: این برنامه برای جامعه ۱۳ میلیونی 

دانش آموزان کشور طراحی شده که باید به صورت جدی و دقیق اجرایی شود.
آذری جهرمی گفت: سند استراتژی این طرح در وزارت ارتباطات آماده شده 

و در حال تصویب در شورای عالی فضای مجازی است.
وی بیــان کرد: اجرای این طرح با همکاری وزارت آموزش و پرورش، وزارت 
دادگســتری و پلیس فتا در حال پیگیری است و در روز ۱۳ آبان امسال اجرایی 

می شود.

رئیس سازمان شیلات با  اشاره به رکوردشکنی 
در صادرات ماهی قزل آلا گفت: در سال گذشته 
صادرات ماهی قزل آلا بیش از ۳00 درصد افزایش 

یافت و از ۱0 هزار تن گذشت.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، حسن صالحی در 
همایــش ملی جلبک ها و گیاهــان آبزی اظهار کرد: 
در ســال گذشــته 4۱2 میلیون دلار صادرات آبزیان 
داشته ایم. این حجم از ارزآوری با صادرات ۱۱۰ هزار 
تن انواع آبزیان به دست آمده که در بخش هایی مانند 
قزل الا بیش از ۳۰۰ درصد رشد داشته ایم و توانسته ایم 
بیشــتر از ۱۰ هزار تن صادر کنیم. در بخش صادرات 
میگــو نیز با صدور ۱۵ هزار تن میگو رکوردشــکنی 

کرده ایم.
وی افزود: در بخش تولیدات شیلاتی ، یک میلیون 
و 9۰ هزار تن انواع آبزیان در ســال 9۵ تولید شد که 
4۵ درصــد آن از طریق آبزی پروری و ۵۵ درصد آن 
از طریق صید به دســت آمده است. در سال گذشته 
وضعیت رشد صید در کشور ما کمی از دنیا بهتر شده 
است زیرا ذخایر ناشناخته ای داشته ایم که از آن کمتر 

استفاده می شد. 
رئیس سازمان شیلات با بیان اینکه سهم برداشت 

رئیس سازمان شیلات اعلام کرد
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خود را از اقیانوس هند گسترش داده ایم، تصریح کرد: 
در اقیانوس هند یکهزار فروند شناور داریم که بعد از 
اندونزی صاحب بزرگترین ناوگان صیادی هستیم و از 
لحاظ میزان صید ماهیان نیز بعد از این کشور در میان 

۳۵ کشور رتبه دوم را داریم.

صالحــی درباره پرورش جلبــک گفت: در بخش 
جلبکها و گیاهان آبزی ما ســهم مشخصی نداریم با 
وجود اینکــه در دنیا 22 میلیون تن در این زمینه ها 

وجود دارد.
رئیس سازمان شیلات ایران یادآور شد: در حالی که 

مــا در بخش پرورش گیاهان آبزی و جلبکها فعالیتی 
نداشــتیم باید اذعان داشت که ایران ۳ هزار کیلومتر 
ساحل دارد که اگر مساحت سواحل جزایر کشورمان 
را نیز اضافه کنیم رقم نوار ساحلی در کشورمان به ۵ 
هزار و ۸۰۰ کیلومتر مربع می رســیم که می توان از 

آن برای کشت جلبکها و گیاهان آبزی استفاده کرد.
صالحــی با  اشــاره به آغــاز فعالیت شــرکتهای 
دانش بنیان در بخش آبزی پروری گفت: این تحقیقات 
باید برای کشور ما کاربرد داشته باشد. در حال حاضر از 
همین میزان اندک گیاهان آبزی که در سواحل جنوب 
شرق و جنوب کشورمان داریم بهره برداری نمی کنیم. 
از ســازمان تحقیقات بخش کشــاورزی می خواهیم 

برنامه های کاربردی در این خصوص داشته باشیم.
وی یادآور شد: سرمایه گذاران زیادی می خواهند در 
این بخش سرمایه گذاری کنند اما ما نمی تـوانیم دانش 
لازم را در قالب یک بسته در اختیار آنها قرار دهیم. در 
بخش تکثیر تا حدودی از این گیاهان استفاده می شود 
که متاســفانه آن نیز از بخش واردات تامین می شود.

جلبکهای ناچیز موجود در کشور را در خانوار، صنایع 
و بخش دام و طیور آبزیان استفاده نمی شود در حالی 

که قیمت بالاتری نیز ندارد.

عضو کمیسیون کشاورزی آب و 
منابع طبیعی مجلس، گفت: رانت های 
موجود در واردات برنج آنهم در فصل 
برداشت وابسته به بخش هایی است 
که در دولت وجــود دارند که این 
امر توانســته وضعیت نابسامانی را 

ایجاد کند. 
به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان به 

در حالــی که تنها ۱۶ ماه از حضور محمدعلی 
ســهمانی -که به گفته قاضی سراج جزو مدیران 
بانک رفاه می گذرد،  نجومی بگیر بوده است- در 
خبرها از انتصاب آتــی وی به عنوان مدیرعامل 

بانک ملت حکایت دارد.
به گزارش خبرگزاری فارس، شنیده ها حاکی از برنامه 
تغییر مدیرعامل بانک ملت است، بانکی که در طول 4 

سال گذشته ۳ مدیرعامل به خود دیده است.
گفته می شــود قرار است سهمانی مدیرعامل فعلی 
بانک رفاه، جایگزین بهروز اخلاقی فیض آثار شــود. این 
در حالی اســت که اخلاقی فیض  آثار تیر ماه سال 9۵ 
جایگزین رســتگار در بانک ملت شــده بود. محمدرضا 
ســاروخانی هم از دی ماه 92 تا اسفند 9۳ مدیرعامل 

این بانک بود.
در واقع در مقابل ثبات چندین ســاله مدیریت در 
دوران قبل از دی ماه 92 تاکنون این بانک ، هر ۱۵ ماه 

یک مدیرعامل جدید به خود دیده است.
این در حالی اســت که چنانچه حکم سهمانی برای 
مدیرعاملی این بانک نهایی شــود، بانک ملت در نظام 
بانکی رکورددار تغییرات مدیریتی خواهد بود، به گونه ای 

که در طول 4 ســال، 4 نفر بر صندلی مدیرعاملی این 
بانک تکیه زده اند.

محمد علی ســهمانی در جریان حقوق های نجومی 
و برکناری صدقی از مدیرعاملی بانک رفاه، تیر ماه سال 
9۵ جایگزیــن وی در این بانک شــد. بنابراین از دوره 
حضور ســهمانی در بانک رفاه ۱۵ ماه بیشتر نمی گذرد 
و از حضــور اخلاقی فیض آثار در بانک ملت هم کمتر از 

۱۵ ماه گذشته است.
در این بین وضعیت بانک رفاه هم چندان بهتر نیست 
چراکه از دوره مدیرعاملی سهمانی در بانک رفاه تنها ۱۵ 
ماه می گــذرد و قبل از وی هم علی صدقی که ۱۳ ماه 
مدیرعامل این بانک بود. پیش از صدقی، محمدرضا نظری 

از اواخر به مدت 2۶ ماه این سمت را برعهده داشت.
در کنــار این مســائل، طبق اعلام قاضی ســراج 
رئیس ســازمان بازرسی کل کشــور، سهمانی هم یکی 
از نجومی بگیران بوده اســت. وی در 22 تیر ماه ســال 
گذشته در برنامه تلویزیونی تیتر امشب گفت: »در بانک 
رفاه کارگران مدیرعاملی که الآن منصوب شده است 4۰ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان میانگین حقوق یک ماهه دارد، 
۳۵۰ میلیون باقی مانده وامش با سود یک درصد است. در 

بانک امید ایران، ۳4 میلیون تومان میانگین و دریافت وام 
نزدیک 2۵۰ میلیون تومان باقی مانده با سود یک درصد، 
پس با این وجود قوه قضائیه چه کار می تواند انجام دهد.«
یکی دیگر از موارد بحث برانگیز درخصوص عملکرد 
مدیریتی ســهمانی در بانک رفاه، واگذاری ۱۶/۱ درصد 
از سهام مدیریتی شرکت سرمایه گذاری توسعه و معادن 
و فلزات به عنوان هلدینگ شــرکت های سنگ آهن به 

قیمت اسمی است.
در این معامله به جای تعیین قیمت به ارزش بازار، 
ســهام به قیمت نزدیک به ارزش اسمی )۱2۰ تومان( 
روزی تابلوی بورس معامله شد. این واگذاری موجب ایجاد 
مناقشه بین سازمان تامین اجتماعی و فولاد مبارکه بر 

سر مالکیت سهام این هلدینگ شده است.
برخــی طرفین دعوی مدعی  اند این معامله به دلیل 
عدم صدور مجوز واگذاری توسط بانک رفاه، تخلف است 
و باید ابطال شود. همچنین به گفته نوروزی مدیرعامل 
صندوق کارکنان فولاد ارزش ۱۶/۱ درصد از سهام این 
هلدینــگ ۱2۰۰ میلیارد تومان بوده اما به ارزش ۷۰۰ 

میلیارد تومان فروخته شده است.
در ایــن میان نقــش نهادهای نظارتــی در حوزه 

انتصاب ها چندان شفاف نیست، اینکه آیا نهادهای نظارتی 
برای جلوگیری این قبیل انتصاب ها تنها نظاره گر خواهند 
بود یا می توانند نقش نظارتی خود را به درستی ایفا کنند 
پرسشی است که تاکنون پاسخی به آن داده نشده است.
گفتنی است، حدود دو سال پیش بود که رسانه ای 
شــدن فیش های نجومی، موجــی از اعتراضات درباره 
نامتعــادل بودن دریافتی برخی از مدیران را ایجاد کرد. 
در همان زمان انتظار افکار عمومی این بود که با برخورد 
صریح و قاطع با کســانی که به شکل غیرقانونی و غیر 
شــرعی این حقوق ها را دریافت کــرده اند، جلوی این 
بی عدالتی گرفته شــود اما رفتــار دولتمردان، حاکی از 

چنین برخوردی نبود. 
نمونــه بــارز رفتار غلــط دولتمــردان درخصوص 
حقوق هــای نجومی، موضع محمدباقر نوبخت به عنوان 
سخنگوی دولت بود که یکی از نجومی بگیران را )با حقوق 
ماهیانه ۵۷ میلیون تومان( ذخیره انقلاب معرفی کرد! 

ایــن در حالی اســت که رهبر معظــم انقلاب کار 
نجومی بگیــران را »هجوم به ارزش ها«، »نامشــروع«، 
»غیرمنصفانــه«، »ظالمانــه«، »گنــاه« و »خیانت به 

آرمان های انقلاب اسلامی« دانسته اند.

یکنجومیبگیردرآستانهدریافتسمتجدید

 کارنامه مناطق آزاد نشــان داده است که این مناطق تاکنون 
نتوانســتند عاملی برای رشد صادرات کشور باشند بلکه موجب 

افزایش بی رویه واردات به کشور شدند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، فلسفه به وجود آمدن مناطق آزاد 
درکشور با هدف، ایجاد منطقه ای بدون محدودیت های قانونی بوده است 
تا این مناطق بتوانند به راحتی با جذب ســرمایه های داخلی و خارجی، 

تجارت کشور را رونق داده و به توسعه صادرات کمک کنند.
 اما بعد از گذشــت چند دهه،کارنامه مناطق آزاد نشــان داد که این 
مناطق نه تنها نتوانستند عاملی برای رشد صادرات کشور به حساب آیند 
بلکه موجب افزایش بی  رویه واردات و حتی قاچاق کالا به کشور شدند و 
به قول برخی کارشناسان، مناطق آزاد دروازه ای قانونی برای ورود کالاهای 
عمدتا بی کیفیت خارجی بوده که با رونق این نوع فعالیت ها، شاهد کاهش 

توان تولید داخلی و بیماری فراگیر در این صنعت بوده ایم.
 در ایــن میان برخی از کارشناســان معتقدند که نظارت و تحقیق و 
تفحص نمایندگان مجلس شورای اسلامی می تواند در بهبود روند فعالیت 

مناطق آزاد تاثیر به سزایی داشته باشد.
مناطق آزاد همچون نامش، آزاد است

 ولی ملکی رئیس کارگروه صنعت کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اســلامی در گفتگو با باشگاه خبرنگاران  اظهار کرد: مناطق آزاد 
همانند نامش، از قوانین اقتصادی حاکم بر کل کشــور آزاد است اما این 
آزادی به معنای تخلف و یا عدم شفافیت در عملکرد نیست و  این منطقه 

موظف به اجرای کامل قوانین مصوب شده است.
 عضو کمیسیون صنایع و معادن در پاسخ به این پرسش که آیا مناطق 
آزاد مامنی برای واردات غیرقانونی به کشور است، گفت: قاچاق پدیده شومی 
است که دامن صنایع کشور را دربرگرفته که منشا اصلی آن، سودجویی 

افرادی است که  اقدام به واردات غیرقانونی می کنند.
واگذاری مناطق آزاد به وزارت اقتصاد هم چاره ساز نشد

ناصر موسوی لارگانی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
هم درباره انتقال سازمان مناطق آزاد تحت نظارت وزارت اقتصاد، اظهار کرد: 
در یک سال گذشته که سازمان مناطق آزاد، تحت پوشش وزارت اقتصاد 
قرار گرفته، هیچ اتفاق مثبتی در بهبود عملکرد این سازمان رخ نداده است.
وی افزود: دلیل اصلی انتقال سازمان مناطق آزاد به وزارت اقتصاد آن 
بوده که نماینده ها بتوانند عملکرد این ســازمان را از طریق وزیر اقتصاد 

مورد پرسش و پاسخ قرار دهند.
موسوی لارگانی با اشاره به این موضوع که دبیرخانه شورای مناطق آزاد 
در ابتدا حاضر به انتقال به وزارت اقتصاد نبوده، تصریح کرد: دلیل اینکه 
مناطق آزاد با مشکلاتی دست و پنجه نرم می کند آن است که  این منطقه 
از فلسفه تاسیس خود که توسعه صادرات غیرنفتی بوده، فاصله گرفته است.
نماینده مردم فلاورجان  اضافه کرد: مناطق آزاد که قرار بود به دلیل 
معافیت های مالیاتی، محلی برای جذب سرمایه های داخلی و خارجی باشد 

اکنون به دروازه واردات کالا و حتی قاچاق تبدیل شده است.
وی در رابطه با نتایج حاصل از تشکیل کمیته تحقیق و تفحص مجلس 
شــورای اسلامی از مناطق آزاد، بیان کرد: من در سه دوره اخیر، نماینده 
مجلس شــورای اسلامی بوده ام و در تمام این سه دوره،کمیته تحقیق و 
تفحص از مناطق آزاد تشکیل شد که متاسفانه بدلیل اینکه این موضوع، 

شامل گذر زمان شد راه به جایی نبرده است.
موسوی لارگانی در پایان با ضروری دانستن اجرای نظارت های بیشتر 
بر فعالیت مناطق آزاد، تصریح کرد: مجلس شــورای اسلامی باید راهکار 

سریعی برای بهبود فعالیت های سازمان مناطق آزاد بیاندیشد.
علی اکبر کریمی عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
نیز  در خصوص مناطق آزاد اظهار کرد: نظارت بر مناطق آزاد به درستی 
صــورت نمی گیرد ، چرا که مناطــق آزاد تجاری و مناطق ویژه اقتصادی 

حجم فعالیت زیادی دارند.
وی از واردات کالاهایی که بیشتر از طریق کالاهای همراه مسافر صورت 
می گیرد خبر داد و گفت: یکی از دغدغه های اصلی دراین امر، نظارت بر 
این مناطق اســت که موجب شده در کمیسیون اقتصادی، مورد تحقیق 

و تفحص قرار گیرد.
به گفته این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، هر یک از مناطق آزاد 
با هدف خاصی تأسیس شــده اند، به طور مثال منطقه آزاد کیش صبغه 
گردشگری، منطقه آزاد قشم صنعتی و یا چابهار در ترانزیت کالا تأثیرگذار 

است و سرمایه گذاری ها و رویکرد باید در راستای همین اهداف باشد.
وی واردات کالا از طریق مناطق آزاد را یک معضل دانســت و گفت: 
در مناطق آزاد در طی سال های مختلف، میلیاردها تومان واردات صورت 
گرفته و عدم نظارت صحیح موجب شده تا این مناطق بهترین مکان برای 
واردات و قاچاق کالا باشــد اگرچه متولیان و مسئولان مناطق آزاد بحث 

قاچاق را انکار می کنند.

وزیــر امور اقتصادی و دارایی در تشــریح 
مذاکرات ســفر باکو گفت: دو طــرف درباره 
برای تسهیل  بانک مســتقل  شکل گیری یک 
قراردادهای مالی و نیز کشاورزی در آذربایجان 
بحث و به اســتفاده از ارزهای ملی در مبادلات 

دوجانبه تأکید کردند.
به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از ترند، مسعود 
کرباسیان در باکو اعلام کرد: ایران نسبت به همکاری در 
حوزه کشاورزی با آذربایجان علاقه مند است و ظرفیت 
انتقال تجربیات به کشــورهای همسایه در این زمینه 

را دارد.وی با اشاره به تجربه کشت های فرامرزی ایران 
در اوکراین، ازبکستان، برزیل و آفریقای جنوبی اعلام 
کرد: همکاری های کشاورزی می تواند نقش مهمی در 
توسعه مناسبات تجاری با دیگر کشورها داشته باشد. 

وزیر امو اقتصادی و دارایی گفت: ایران از پیشنهاد 
آذربایجان برای ساخت منطقه ویژه اقتصادی در شهر 
آســتارا مرز دو کشور استقبال می کند.  ایجاد منطقه 
ویژه اقتصادی می تواند برخی مقررات دســت و پاگیر 
آذربایجان را کمتر کنــد و همچنین باکو می تواند از 
فرصت های بیشتری برای ســرمایه گذاری در آستارا 

سود جوید.همچنین شاهین مصطفی اوف وزیر اقتصاد 
آذربایجان، طرح ســرمایه گذاری ۵۰ میلیون یورویی 
برای توســعه راه  آهن ایران با استفاده از ارزهای ملی 

را مطرح کرد.
وزیــر اقتصاد ایران بر اســتفاده از ارزهای ملی دو 
کشور برای مبادلات مالی تأکید کرد و افزود: دو طرف 
درباره امکان شکل گیری یک بانک مستقل برای تسهیل 
قراردادهای مالی بین دو کشور بحث کردند. همچنین 
آنها در مورد استفاده از ارزهای ملی در مبادلات دوجانبه 
تأکید کردند. ایران تجربیاتی را در استفاده از ارزهای 

ملی با ترکیه و روسیه داشته که همان روش می تواند 
برای همکاری با آذربایجان نیز به کار گرفته شود. 

کرباسیان درباره سرمایه گذاری مشترک برای تولید 
اتوبوس در آذربایجان گفت: ایران خودرو و آذرمش در 
نظر دارند که نخســتین سرمایه گذاری مشترک بین 
ایران و آذربایجان را برای تولید خودروهای مسافربری 

در آینده نزدیک، کلید بزنند.
وی از همکاری های دو کشور در زمینه حمل ونقل 
دریایی، تولید برق، خدمات گمرکی و ســوآپ برق و 

انرژی صحبت کرد.

نایــب رئیس هیئت مدیــره انجمن تولید 
پراکنده ایران از قطــع گاز ۱۷ نیروگاه مقیاس 
کوچک و بدهی ۷5 میلیارد تومانی وزارت نیرو به 
شرکت گاز خبر داد و گفت: صدور مجوز ساخت 

نیروگاه های کوچک نیز متوقف شده است.
محمد بیات در گفت و گو با فارس با اشاره به اینکه 
ظاهرا تمایلی به حضــور بخش خصوصی در صنعت 
برق نیســت، گفت: طبق قرارداد خرید تضمینی برق 
که تولیدکنندگان نیروگاه های مقیاس کوچک با توانیر 
و شــرکت های برق منطقه ای بسته بودند، قرار نبود 
تولیدکنندگان نیروگاه های کوچک و متوسط پول برق 
را پرداخت کنند، بلکه قرار بود پول گاز توسط توانیر 
به شرکت گاز پرداخت و از صورتحساب ها کسر و این 

مبلغ به طورمستقیم پرداخت شود.

وی افزود: حال با گذشت زمان چون توانیر و وزارت 
نیرو پول ندارند که به شرکت گاز بدهند، شرکت گاز 
هم اعلام کرده اســت که ما از ایــن نیروگاه طلبکار 
هســتیم و گاز نیروگاه های تولید پراکنده و مقیاس 

کوچک را قطع کرده است.
بیات خاطر نشان کرد: حال به ازاء هر مترمکعب 
ســوخت گاز که ۱2۰ تومان اســت یک تومان سهم 
شرکت ها و نیروگاه های تولید پراکنده و ۱۱9 تومان 
ســهم توانیر بوده است، اما چون قبض هایی که صادر 
می شود کلی اســت، ما نمی توانستیم این سهم یک 
تومان خود را پرداخت کنیم، حال شرکت گاز می گوید 
نــه توانیر آن ۱۱9 تومان را و نــه نیروگاه های تولید 

پراکنده آن یک تومان را پرداخت کرده است.
وی ادامه داد: موضوع قطع شــدن ســوخت گاز 

یک بحث است، اما حالا که می خواهیم مجوز ساخت 
نیروگاه تولید پراکنده و درخواســت ایســتگاه گاز را 
بگیریم می گویند تعرفه ســوخت نیروگاه های تولید 
پراکنده مطابق با تعرفه ســوخت صنعتی خواهد بود، 
مگر اینکه راندمان نیروگاه متوسط و مقیاس کوچک 
۵۵ درصد باشد در حالیکه تاکنون چنین دستگاهی 

اصلا ساخته نشده است.
بیات اظهار داشت: حال که سوخت رسانی گاز به 
نیروگاه های مقیاس کوچک و متوسط به مشکل خورده  
است، تعرفه ها با تعرفه های سوخت صنعتی محاسبه 
می شــود و مجوز داده نمی شود، از طرفی توانیر اعلام 
کرده اســت مجوز جدید برای مولدهای متوســط و 
مقیاس کوچک صادر نمی شود این یعنی اینکه قصد 
دارد ســرمایه گذاران را به جان وزارت نفت بیندازد و 

نمی خواهد مشکل را حل و پول را پرداخت کند. 
وی در پاســخ به این سؤال که چه تعداد نیروگاه 
متوسط و مقیاس کوچک به خاطر قطع سوخت گاز 
تعطیل شــده اند، گفت: سوخت گاز ۱۷ نیروگاه قطع 
اســت و تولید برق انجام نمی دهند که ظرفیت تولید 

این ۱۷ نیروگاه حدود ۳۰۰ مگاوات است.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا شرکت گاز اعلام 
کرده است که توانیر و یا نیروگاه های تولید پراکنده و 
مقیاس کوچک چه مبلغی بدهکار هستند، گفت: طبق 
صورتجلســه ای که ۱۰ روز پیش وزارت نیرو داشت، 
۷۵ میلیارد تومان باید به شــرکت گاز پرداخت شود 
و تــا ۳ ماه و تعیین تکلیف این موضوع گاز نیروگاه ها 
قطع نشــود و این ۷۵ میلیــارد تومان هنوز پرداخت 

نشده است.

وزیر اقتصاد خبر داد

تاکیدایرانوآذربایجانبراستفادهازارزهایملیدرمبادلاتدوجانبه

گاز ۱۷ نیروگاه برق قطع شد

توقفصدورمجوزساختنیروگاههایکوچک

بسیج سازندگی سپاه نینوا استان گلستان موفق به شوری زدایی از 
۳00 هکتار از اراضی تحت تملک خویش و تبدیل آنها به زمین حاصل خیز 

و کشت گندم شده که سالانه ۷00 میلیون تومان درآمدزایی دارد. 
به گزارش بســیج سازندگی، سپاه نینوای اســتان گلستان اخیرا با اجرای 
یک پروژه دقیق علمی و محاســبه شــده موفق به شوری زدایی از ۳۰۰ هکتار 
از اراضی تحت تملک خویش و تبدیل آنها به زمین های حاصلخیز شــده است. 
بسیج سازندگی سپاه نینوای استان گلستان مدیریت این پروژه را برعهده یکی 
از رزمندگان دفاع مقدس )صفرعلی الفتی( که اکنون دوران بازنشستگی اش را 

سپری می کند، قرار داد بود.
الفتی، در این باره اظهار داشــت: ۳۰ ســال قبل در منطقه انبار الوم استان 
گلستان و در فاصله ۳۰ کیلومتری تا مرز ترکمنستان، حدود ۳۰۰ هکتار زمین 
به عنوان معوض زمین های هفت تپه در اختیار سپاه نینوا قرار گفت. این اراضی 
کاملا شــوره زار و لم یزرع بودند و در این مدت استفاده خاصی از آن نمی شود. 
با توجه به نزدیکی زمین ها به سد و پس از انجام مطالعات علمی به این نتیجه 
رســیدیم که می توانیم از زمین ها با موفقیت تضمینی شوری زدایی و برای کار 

کشاورزی آماده کنیم. 
وی افزود: زمانی که این پروژه را اجرایی می کردیم، خیلی ها فکر می کردند 
که مشغول هدر دادن پول های سپاه در زمین لم یزرع هستیم و بعضی از دوستان 
واقعا نگران بودند. اما پس از اتمام پروژه، در زمین شیرین، جو کاشتیم و در همان 
ســال نخست نزدیک به ۷۰۰ میلیون تومان درآمدزایی کردیم. در واقع نه تنها 
در همان سال نخست همه هزینه های پروژه بازگشت، بلکه سرمایه اضافه ای هم 
باقی ماند. در حال حاضر با احیاء این اراضی سالانه حداقل ۷۰۰ میلیون تومان 

درآمدزایی محقق می شود. 
این فعــال جهادی درباره واکنش مردم و کشــاورزان به این پروژه موفق، 
می گوید: مردم و کشــاورزان منطقه وقتی در میان شــوره زارهای وســیع، این 
محدوده سرســبز و آباد را دیدند بسیار شگفت زده شدند. آن ها باور نمی کردند 
زمین بایری که جز درخت گز در آن نمی رویید، این چنین آباد شود. بسیاری از 
آن ها به این فکر افتادند که از زمین هایشان شوری زدایی کنند اما چون سرمایه 
کافی در اختیار ندارند، نیازمند کمک و حمایت نهادهای حاکمیتی هســتند. 
الفتی با تاکید بر اهمیت فعالیت علمی و دقیق جهادگران بســیج سازندگی در 
ایــن پروژه، گفت: در حال حاضر خاک تا عمق ۶۰ متر به طور کامل شــیرین 
شــده و میران نمک آن از ۳4 هزار واحد، به ۷ هزار واحد کاهش یافته است. با 
شــیرین شدن خاک این ۳۰۰ هکتار، در ۶ ماهه دوم سال حداقل برای ۱۰ نفر 

اشتغالزایی صورت گرفته است. 
وی ادامه داد: در حال حاضر مشغول شناسایی و تحقیق روی سایر زمین های 
مشــابه هستیم تا در صورت امکان، عملیات شوری زدایی از دیگر زمین های لم 

یزرع در اختیار سپاه نینوا را اجرایی کنیم. 
 این جهادگر بســیجی بیان کرد: باید به یاد داشــته باشیم که حفاظت از 
طبیعــت و بهره برداری صحیح و اصولی از آن، زمینه اصلی برای تحقق اقتصاد 
مقاومتی است. اقتصاد مقاومتی مورد تاکید رهبر معظم انقلاب، ارتباطی تنگاتنگ 
با طبیعت و اســتفاده اصولی و منصفانه از آن دارد. ما باید قاعده داد و ســتد با 
طبیعت را به رســمیت بشناســیم و هیچوقت به دنبال بهره کشی یک طرفه از 
زمین و منابع آبی نباشیم چرا که خودمان چوبش را می خوریم. نمونه این رفتار 
اشــتباه با طبیعت، بهره برداری غیرمجاز و کشنده از ذخایر آب های زیرزمینی 
ایران اســت که زمین های بسیار زیادی را به شوره زار تبدیل کرده است. هرگز 
نباید فراموش کنیم که اگر از طبیعت بهره ای می گیریم، حتما باید چیزی را به 

عنوان جایگزین به آن تقدیم کنیم.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با تأکید بر رسالت بانک مرکزی در 
تولید محور کردن فعالیت های بانکی، گفت: این امر محقق نمی شود مگر 

آنکه دست از سیاسی کاری برداشته و به تخصص گرایی توجه کنند.
روح الله بیگــی در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جــوان گفت: نظام بانکی، 
تعطیل کننده فعالیت های تولیدی است، چرا که این سیستم، یک بیماری سنگین 

را بر پیکره کارخانه ها وارد کرده است.
وی در مورد منطبق نبودن راه تولید با مسیر بانک ها گفت: نظام بانکی نه تنها 
هم راستا با نظام اقتصادی نیست، بلکه این فعالیت ها مانعی بر سر راه بخش تولید 
شده است، درحالی که نجات جامعه ما در گرو بها بخشیدن به آنهاست و این امر، 

با پرداخت تسهیلات رونق می گیرد. 
این اقتصاددان در مورد تفاوت نظام بانکی در ایران و جهان افزود: در تمام دنیا، 
سود در سرمایه گذاری بخش های مولد است اما وضعیت کسب وکار در ایران باعث 
شــده تا بانک ها در جهت کسب سود بیشتر در بخش های غیرمولد سرمایه گذاری 
کنند و تزریق منابع از سوی دولت، تنها در مقطع کوتاهی باعث رونق شود.بیگی با 
تاکیــد بر نقش دولت و مجلس در رونق فعالیت های تولیدی گفت: دولت می تواند 
با کم کردن از حجم بروکراســی پیچیده، موانع را از ســر راه تولید برطرف کرده و 
بانک مرکزی هم توجه خود را به فعالیت های تولید محور بانک ها معطوف کند.وی با 
تشریح ناکارآمدی نظام بانکی در حمایت از بخش مولد اقتصاد گفت: تولید، نوآوری و 
 اشتغال اسیر بانک ها شده است و مقصر اصلی، بانک ها نیستند بلکه ایراد از آنجاست 
که ساختار نظام اقتصادی کشور، برپایه سود و ربا تنظیم شده و این ایراد در نظام 
اقتصادی به حدی است که مدیران استانی، اختیاری در پرداخت تسهیلات و وثایق 

ندارند که البته این امر با منطق تولدمحور اقتصاد سازگار نیست.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با برشمردن رسالت بانک مرکزی در تولید محور 
کردن فعالیت های بانکی، گفت: اقتصاد، بانک محور است و بانک ها تحت مدیریت بانک 
مرکزی باید در فعالیت های تولیدی نقش داشــته باشند، درحالی که بانک مرکزی 
باید ســازوکارهایی در جهت حمایت از تولید داشته باشد که البته این امر محقق 
نمی شود مگر آنکه دست از سیاسی کاری برداشته و به تخصص گرایی توجه کنند.

به گفته بیگی، نظام تولید با نرخ ســود ۱۵- 2۰ درصد امکان فعالیت نداشــته 
و از ســویی محدود بودن توان اعتباری بانک ها برای حمایت از فعالیت های تولید، 

فعالیت های مولد اقتصاد را با مشکل مواجه کرده است.

به همت بسیج سازندگی سپاه رخ داد

شوری زدایی از 300 هکتار 
زمین های مرزی استان گلستان

نقل از خانه ملت، علی وقف چی در خصوص واردات برنج در فصل برداشت 
اظهار کرد: در حالی که سال گذشته ۶۰۰ هزار تن واردات برنج داشته ایم، 
طی ماه های گذشــته هم شــاهد واردات حدوداً یک میلیون تن برنج به 

کشور در فصل برداشت بوده ایم.
نماینــده مردم زنجان و طارم در مجلس شــورای اســلامی با بیان 
اینکه واردات برنج بر خلاف صراحت قانونی در فصل برداشــت نیز انجام 
می شــود، گفت: رانت هایی در واردات برنج وجود دارد. همیشه اعتراض 
خود را نسبت به این موضوع اعلام کرده ایم و هم اکنون نیز به این موضوع 

معترض هستیم.
وقف چی خاطرنشان کرد: رانت های موجود در واردات برنج وابسته به 
بخش هایی است که در دولت وجود دارند و وضعیت نابسامانی را فراهم 
کرده اند. واردات محصولات کشــاورزی در فصل برداشــت در خصوص 
محصولات مختلف وجود دارد که امیدواریم دولت، تدبیری بیاندیشد تا 

این امر متوقف شود.
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